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CERCETARE APLICATĂ

Sfânta Parascheva şi minunile ei din prezent

Una dintre problemele care sunt dezbătute de specialiștii din domeniul culturii populare, dar şi de teologi şi de societatea civilă, în general, este, în 
prezent, cultul sfinților şi marile pelerinaje din România, care umplu poporul de evlavie, dar şi intrigă, nedumeresc, uimesc pe mulți dintre cei care 

le privesc dinafara ortodoxiei, dinafara societății românești. Umplu de uimire şi de evlavie pe cei credincioși, care înțeleg modul în care sunt cinstiți sfinții şi 
Dumnezeu, în Ortodoxie. Intrigă, nedumeresc, scandalizează pe cei care îşi duc viața în alt(e) duh(uri), considerându-le manifestări primitive, sau chiar idolatre, 
anacronice pentru secolul nostru, care se vrea rațional şi tehnic. 

Dar ce este pelerinajul şi ce reprezintă el în şi pentru lumea de astăzi? Este, desigur, un mod de cinstire a sfinților. Dar este şi un drum de la întuneric 
la lumină, de la boală la sănătate, de la necazurile vieții la fericirea cerească, de la mocirla păcatelor la sfințenie, de la duhul lumesc, la Duhul lui Dumnezeu, de 
la omul vechi la cel nou, îndumnezeit. Pentru pelerini, pentru teologi… Pentru cercetătorii culturii populare poate fi o adunare unită prin valori comune precum 
rugăciunea, răbdarea, nevoința, care, printr-un anumit ritual, îl slăvește pe un anumit sfânt. Poate prea simplu. Neluând în considerare faptul că şi sfinții vin în 
pelerinaj către credincioșii adunați. Nici faptul că atunci, la pelerinaj, devine mai evidentă unirea dintre biserica cerească şi cea pământească…

Viețile sfinților oferă soluții practice de gândire şi comportament omului modern, lipsit de modele şi idealuri, plictisit de multiplele oferte şi plăceri 
ale vieții, din care gustă (prea) de timpuriu, blazat şi prea comod pentru a căuta ceva şi pentru suflet. Soluții pentru viață sunt totuși căutate, măcar teoretic, 
în societatea românească actuală şi foarte mulți oameni speră să le afle de la Biserică. Îndemnul Bisericii este însă: Sfințiți-vă viața şi totul în jurul vostru se va 
schimba în bine! Sfințirea lumii să înceapă cu propria persoană, sfințenia, prin ea însăși, schimbând lumea în jur, prin puterea exemplului şi prin harul pe care îl 
primește cel care se nevoiește întru Hristos. Roadele sfințeniei se văd cel mai bine în sfinți şi de aceea Biserica pune şi în fața lumii de astăzi modelele sfinților, 
din care fiecare om poate să-şi găsească modul personal de a-i urma lui Hristos.

Consemnarea minunilor sfinților şi a vieții lor se întâlnește încă din primul veac creștin, când se consemna viața sfântului (mai ales martir), pătimirea, 
însoțită de minunile care s-au petrecut la martiriu şi uneori chiar de întrebările şi răspunsurile de la judecata sfântului respectiv, care se desfășura înainte de 
a fi martirizat. Aceste însemnări au început să circule încă de foarte timpuriu, sub forma sinaxarelor constantinopolitane (care au cunoscut o largă circulație în 
întreg Imperiul Roman şi Bizantin) sau a altor sinaxare locale, păstrate până în zilele noastre în Minee, Proloage, Viețile sfinților, din care se citește zilnic la slujbele 
bisericești. Aceste însemnări aveau un rol deosebit în impulsionarea râvnei creștinilor, în lămurirea problemelor de credință, în întărirea comunităților creștine şi 
unirea lor în duhul sfântului respectiv. Erau o mângâiere pentru cei care urmau şi ei să fie supuși la chinuri, o nădejde pentru ei şi pentru ceilalți că Hristos este 
aproape şi nu-i părăsește în nici o împrejurare a vieții. În fine, erau o mărturie privind existența vieții veșnice făgăduite de Dumnezeu celor care vor asculta şi vor 
urma Lui; o mărturie a sfințirii omului prin harul lui Dumnezeu.

Biserica însă s-a înnoit în toată vremea cu sfinți şi martiri, fie cei care au purtat jugul călugăriei sau al căsătoriei, fie cei care şi-au dat viața pentru Hristos 
în diferite contexte istorice. Așa se face că s-au împlinit proorocirile părinților din vechime, conform cărora vremurile din urmă vor fi pline de martiri asemenea 
celor de la începutul creștinismului, prin miile de martiri din închisorile comuniste. Tot vremurile noastre au odrăslit cuvioși care au ținut dreaptă făclia credinței 
în lume sau în pustie, înfrumusețând Biserica cu viața şi cu virtuțile lor.

Remarcabile pentru literatura teologică şi duhovnicească a ultimilor ani sunt viețile de sfinți ai secolului al XX-lea, publicate în întreaga lume ortodoxă 
şi traduse şi la noi (Sfântul Arsenie Cappadocianul, Sfântul Nectarie al Eghinei, Sfântul Siluan Athonitul, Sfântul Porfirie Kavsokalivitul, Sfântul Paisie Aghioritul, 
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martirii pentru credință ai Rusiei etc.), care actualizează noțiunea de sfințenie 
şi o „adaptează” timpurilor noastre. Alături de acestea, întâlnim consemnate 
minuni contemporane ale unor sfinți care au trăit cu sute de ani în urmă şi care 
sunt cinstiți de Biserică sau care au binevoit să se descopere abia acum, cum 
sunt sfinții de la Careea Thermei, din Grecia, martirizați înainte de secolul al 
XVI-lea, Sfântul Partenie din Lampsakos, Sfinţii Epictet şi Astion, sfinții martiri 
de la Niculițel şi alții.

În România, literatura de specialitate vine cu puține contribuții noi, 
exceptând traducerile realizate în ultima vreme. Nu s-au publicat decât sporadic 
viețile martirilor cunoscuți din închisori, iar dintre minunile sfinților s-a 
preferat numai publicarea celor deja cunoscute, devenite clasice, din sinaxare. 
Acest lucru este bun, pe de o parte, în sensul că s-a ales spre publicare numai 
ceea ce este recunoscut deja de Biserică, confirmat de Tradiție şi nu poate fi 
pus la îndoială. S-a născut, în schimb, în mintea unor oameni (chiar apropiați 
ai Bisericii) problema valorii actuale a creștinismului, îndoiala unora dacă 
credința mai este de actualitate, vie şi lucrătoare, dacă mai răspunde nevoilor 
lumii contemporane; dacă nu cumva minunile se petreceau numai în vremurile 
de demult, când umbla Dumnezeu pe pământ, sau numai în basme. Iar această 

problemă dă libertate mai multor teorii, între care cea a învechirii creștinismului, 
a perimării valorilor sale, a depărtării lui Dumnezeu de lume, chiar a părăsirii 
lumii de către Creatorul ei; a zădărniciei urmării unei vieți creștine, care 
presupune şi privațiuni ascetice, în condițiile în care Dumnezeu a uitat de noi, 
iar diavolul (poate) nu există. Materialismul, nihilismul, raționalismul, ajutate de 
iubirea de plăceri, mândrie şi toate patimile acestei lumi, vor confirma, în grabă, 
aceste teorii, impulsionate de o prea mare modestie sau de nerecunoștința 
noastră pentru minunile pe care sfinții le săvârșesc în lumea în care trăim, chiar 
în societatea românească şi în timpurile de acum.

Ca specie scrisă, minunile şi viețile sfinților se cunosc încă de timpuriu 
în literatura română, prin așa-numitele jitii sau vieți de svânţi care au circulat şi 
la noi, alături de cărțile populare sau apocrife care fac pomenire şi de minuni ale 
sfinților. În literatura duhovnicească contemporană acestea au un rol important, 
reprezentând modele duhovnicești şi prezentând, adeseori, răspunsuri la 
problemele vieții oamenilor.

Sfânta Parascheva se numără printre sfinții cu tradiție în comunitatea 
românească, prezența sfintelor sale moaște la noi având o vechime apreciabilă, 
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ceea ce a făcut ca viața şi minunile Sfintei să fie destul de cunoscute românilor. 
Ziua ei de prăznuire - 14 octombrie - este considerată de români drept mare 
sărbătoare şi se cinstește prin prezență la Sfânta Biserică şi odihnă. Ba chiar, 
fiind la granița dintre anotimpul cald şi cel rece, a devenit reper temporal pentru 
păstorii turmelor mai ales, dar şi pentru gospodarii care își rânduiesc treburile 
astfel încât să facă față cu bine iernii care urmează.

În comunitatea românească, Sfânta şi-a dobândit renumele de mult-
milostivă ascultătoare a cererilor şi durerilor oamenilor. Ea este cunoscută în 
popor şi ca o mare postitoare, ceea ce a făcut să fie supranumită Sfânta Vineri. 
Este, de asemenea, cunoscută prin viața ei simplă, prin care se apropie de 
viața multor oameni simpli, ca şi noi, care au, astfel, mai multă îndrăzneală în 
rugăciunea către ea. Ne face să vedem că nu trebuie să fii „predestinat” pentru 
sfințenie, ci că aceasta se clădește în fiecare zi, prin efortul propriu, dar şi prin 
darul lui Dumnezeu. În comunitățile creștine românești, mai ales în cele din 
Moldova, Sfânta a dobândit un frumos renume de grabnic-ajutătoare şi mult-
folositoare, mulți oameni aflați în necazuri şi suferințe cercetând-o şi primind 
ajutor; un ajutor tainic, despre care, de multe ori, chiar preoții care o străjuiesc 
se sfiesc să vorbească, din smerenie.

A primit Sfânta un har atât de copleșitor, încât a reușit să-i facă să tacă 
nu numai pe atei şi pe înțelepții-nebuni ai acestei lumi, ci chiar şi pe cei pe 
care i-a ajutat. Aceasta poate şi pentru că smerita minte omenească nu poate 
să ajungă la chipul în care se produc minunile sau, din uimire pentru minune, 
rămâne fără răspuns în fața Sfintei, ori din prea puțină credință pune minunea 
sub semnul întâmplării sau al altor împrejurări şi cauze. Sfântul Ignatie 
Briancianinov vorbea, ca şi alți sfinți părinți, despre o copleșitoare simplitate a 
lui Dumnezeu şi a sfinților, la care mintea noastră atât de complicată nu poate 
să ajungă. Ori, poate fi o prelungire a smereniei Sfintei, din viața ei, care şi acum, 
când se bucură de slavă la Dumnezeu, îi acoperă faptele minunate.

Mulți credincioși ajutați de Sfânta Parascheva se sfiesc să vorbească 
despre minunile ei (mai ales în mod oficial sau când e vorba ca acestea să 
fie făcute publice), deși aceste minuni sunt cunoscute unor grupuri mai mult 
sau mai puțin extinse şi cunosc o circulație de tip folcloric, mai ales în rândul 
oamenilor care frecventează Biserica. Nevrednicia noastră sau marea smerenie 
a Sfintei, care i-a acoperit şi virtuțile în timpul vieții, fac să nu existe consemnate 

decât sporadic minuni contemporane ale ei. Dar dovadă a faptului că acestea 
sunt cunoscute este şi faptul că biserica Sfintei este plină zilnic, că vin oameni 
chiar de la mari depărtări să i se închine, că cei care i-au cunoscut minunile 
îşi exprimă recunoștința prin danii făcute bisericii, prin rugăciune sau prin 
îmbunătățirea vieții lor. Şi credem că acest din urmă lucru este cel mai 
important şi face parte din misiunea pe care o îndeplinesc sfinții pe pământ 
după trecerea lor în veșnicie.

Minunea nu este, așadar, ceva nefiresc; nu distruge ordinea lucrurilor, 
ci, dimpotrivă, o reașază. Omul credincios își însușește minunea ca pe ceva 
firesc, o urmare a legăturii sale cu Dumnezeu, care poate să creeze şi să 
schimbe ordinea lucrurilor, așa cum numai Creatorul lor poate. Minunea a 
devenit ceva nefiresc, „minunat”, numai de când omul s-a răzvrătit împotriva 
lui Dumnezeu, iar simțurile şi dorințele sale nu mai intră în armonie cu 
Creatorul şi cu întreaga creație; de când până şi trupul i s-a îngroșat, cum spun 
sfinții, primind îmbrăcăminte de piele, spre a-şi ascunde rușinea care i-a venit 
prin călcarea poruncii. De când, prin călcarea poruncii lui Dumnezeu, a intrat 
în sufletul lui moartea, omul privește Viața ca pe ceva nefiresc; se minunează 
înaintea ei. Şi tocmai arvuna acestei vieți veșnice o aduce minunea, prin 
care omului i se dăruiește nu numai schimbarea fizică a situației sale, ci şi 
pregustarea împărăției cerurilor, un crâmpei din viața de dincolo, resimțită 
ca o roadă a Duhului Sfânt în sufletul său: bucurie, pace, smerenie, iubire de 
Dumnezeu şi de oameni.

În comunitatea românească de astăzi se remarcă două lucruri 
contrare, dar deopotrivă de puternice. Pe de-o parte, oamenii sunt doritori de 
minuni. Cer semne şi minuni, pentru a-şi confirma faptul că Dumnezeu este 
cu ei, că nu i-a părăsit; uneori, din necredință, cer minuni pentru a demonstra 
însăși existența lui Dumnezeu. Pe de altă parte, resping minunile, socotindu-
le semne ale unei minți bolnave, înșelări, iluzii, a căror existență este măcar 
dubioasă, dacă nu chiar imposibilă în prezent. Acestea sunt manifestările firii 
noastre căzute, care a pierdut darul de a-L vedea pe Dumnezeu față către față, 
ca Adam în rai, rămânându-i doar să-L cunoască „în oglindă şi ghicit ură”, cum 
spunea Apostolul Pavel. De aici o nesiguranță care însoțește cunoașterea 
lui Dumnezeu, dar şi valorizarea propriilor fapte, până la sfârșitul vieții. Dar 
tot de aici, nevoia de luminare dumnezeiască, de autentică viață creștină, 
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care străbate comunitatea contemporană, care are tot mai multă nevoie de 
certitudine, mai ales în domeniul credinței, al vieții duhovnicești.

A spune că numai minunea este semn al prezenței, al iubirii şi al existenței 
lui Dumnezeu este greșit. Dar şi a respinge existența minunilor înseamnă a nega 
lucrarea Duhului Sfânt în Biserică, a nega prezența reală a lui Hristos în Sfânta 
Taină a Euharistiei, a nega posibilitatea omului contemporan de a se sfinți şi 
mântui. De aceea credem că trebuie să-i acordăm minunii locul pe care îl merită 
în viața duhovnicească creștină şi în zilele noastre. Dacă noi credem sau nu în 
Dumnezeu este, până la urmă, o problemă personală. Dumnezeu nu are nevoie 
de credința noastră pentru a exista. El există dinaintea veacurilor şi are grijă de 
creația Sa, El este Duh şi lucrează în lume, făcându-se accesibil oamenilor prin 
energiile Sale necreate, ființa divină fiind cu totul altfel decât tot ce există în 
lumea creată şi cu totul de neatins pentru om. Minunile se produc prin har, prin 
lucrarea energiei divine, care lucrează mijlocit şi prin sfinții care s-au împărtășit 
de el veșnic, în împărăția lui Dumnezeu.

O dovadă a acestei lucrări este şi faptul că Dumnezeu vine şi lucrează 
acolo unde nu este așteptat, uneori chiar unde nu este chemat. Așteptarea lui, 
nevoința care are ca scop primirea harului şi nu se face din iubirea lui Dumnezeu 
constituie prilejuri de amară înșelare şi fac loc lucrării celui rău, datorită mândriei 
care îi deschide porțile.

„Piața” românească a religiilor şi-a diversificat foarte mult oferta după 
1989. Odată cu cunoștințele şi practicarea religiei creștine ortodoxe, şi-au 
intensificat activitatea şi o mulțime de culte neoprotestante şi orientale, a căror 
propagandă are la bază mai ales minunea. Afișele care cheamă la „evanghelizări” 
pe stadioane cheamă adesea şi la vindecări minunate. Cursurile de yoga sau 
de meditație transcendentală au adesea ca etichetă minunea. Mulți participanți 
însă, dezamăgiți de practicile şi rezultatele pe care le obțin în urma preformării 
acestor ritualuri, ori chiar îmbolnăvindu-se psihic, se revoltă împotriva „minunii”, 
socotind-o înșelare. Şi aceeași etichetă i-o pun şi adevăratei minuni, devenind 
necredincioși.

Se impune, așadar, o serie de precizări, cu scopul delimitării minunilor 
adevărate de cele false, de înșelări. Şi unele, şi altele au o existență certă şi 
veche, de la înșelarea protopărinţilor din rai şi până în zilele noastre. Numai 
formele diferă puțin, esența fiind aceeași. Spun sfinții că omului, chiar şi după 
cădere, i-a rămas dorința spre bine. De aceea, diavolul se silește să-şi îmbrace 
înșelarea într-o formă „frumoasă” sau „bună”, pentru a-l face pe om să fie atras 
de ea, să o dorească, să o creadă, pentru a-l atrage să facă păcatul care stă ascuns 
în acea formă frumoasă şi a-l duce, în final, la pieire. 

Minunea falsă are strălucire aparentă, dar Sfinții Părinți atrag atenția 
tocmai asupra acestei aparențe, care este schimbătoare şi nu are putere asupra 

celor credincioși; aceștia îi văd adevărata urâțenie şi nu se simt atrași de 
ea, ci sunt dezgustați sau se întristează pentru faptul că diavolul are atâta 
îndrăzneală la sărmana ființă omenească.

Pomul bun se cunoaște după roade, spun sfinții; cum nu se poate să 
răsară smochine din mărăcini, astfel nu există nici minune drăcească să aducă 
roadele cele după Dumnezeu. Minunile drăcești aduc mândrie, tulburare, 
dezbinare, nesocotirea Bisericii şi a lucrărilor ei sfințitoare, ură şi izolare, 
îndoială dacă lucrarea a fost de la Dumnezeu sau nu, întunecarea sufletului, 
secarea rugăciunii şi slăbănogirea puterilor sufletești, chiar moartea 
sufletească înaintea celei trupești, nelucrare duhovnicească, frică, teamă de 
moarte, deznădejde.

Dimpotrivă, minunile lui Dumnezeu şi ale sfinților Săi aduc smerenie 
sufletului, care învață să-L cunoască pe Dumnezeu ca stăpân al său şi să-şi vadă 
propria nevrednicie, pace, dragoste, bucurie lină, unire cu Biserica, lacrimi de 
mulțumire şi de pocăință. De multe ori, ele schimbă cu totul viața omului, 
întorcând de la fărădelege şi de la rătăcire la credință, lăsând sufletului o mai 
mare dispoziție spre căutarea lui Dumnezeu şi a împărăției Sale. Îi dau omului 
o fărâmă de cunoaștere duhovnicească, care îi sporește setea de a-L dori mai 
mult şi de a căuta unirea mai deplină cu Dumnezeu.

Toate aceste calități le-am remarcat şi la persoanele care ne-au 
relatat despre minunile Sfintei Parascheva. Am reținut mai ales evlavia pe 
care ele o aveau față de sfântă, recunoștința smerită, dar şi emoția cu care ne-
au povestit, amintindu-și de vremea când le era mai greu, de povara păcatelor 
şi a neputințelor lor. Aceste minuni sunt un argument pentru faptul că Sfânta 
are milă şi de lumea de astăzi, că darul pe care l-a primit de la Dumnezeu 
picură şi peste cei drepți şi peste cei păcătoși, că îi ajută şi îi ocrotește şi pe cei 
care nu merită, dovedind o îngerească milostivire şi o înțelegere a lucrurilor şi 
rosturilor acestei lumi.

Toți cei care merg la racla cu sfintele ei moaște sunt martori ai unei 
minuni: de 1000 de ani, trupul Sfintei se află neputrezit şi se arată astfel, 
răspândind bună mireasmă, tuturor celor care o cercetează. Există, așadar, 
fapte obiective care vorbesc despre minunile Sfintei, care nu pot să înșele 
asupra sfințeniei ei şi a faptului că a primit de la Dumnezeu darul de a face 
minuni. Acestea stau în fața oricărui privitor, oricât de rațional sau de ateu ar 
fi el. Pentru unii sunt un îndemn la credință; pentru alții, necredincioși, sunt 
fapte evidente care îi acuză pentru orbirea lor duhovnicească, păcat împotriva 
Duhului Sfânt.

Există însă şi minuni pe care Sfânta le-a făcut cu anumiți oameni, după 
știința lui Dumnezeu, pentru nevoile personale ale acestora. Ajutorul pe care 
aceștia l-au primit nu a constat numai în rezolvarea unei probleme, ci a fost şi 
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unul duhovnicesc, întărindu-le credința şi nădejdea în Dumnezeu. Este vorba 
despre ceea ce în teologie se definește drept cunoașterea lui Dumnezeu din 
împrejurările concrete ale vieții, poate cel mai elocvent mod de cunoaștere a 
lui Dumnezeu, de experiere a minunii şi a puterii Sale.

Minuni recente ale sfinților din România s-au publicat, şi în rândul 
credincioșilor ortodocși aceste povestiri despre puterea, viața şi minunile 
sfinților cunosc o largă circulație. Ele tind să se organizeze tot mai mult ca o 
categorie bine delimitată a folclorului religios contemporan, incluzând atât 
minuni ale sfinților români sau cu sfinte moaște aflate în România, cât şi ale 
altor sfinți din spațiul ortodox, mai noi sau mai vechi ori ale unor sfinți aflați 
încă în viață.

De multe ori, povestirile despre minunile sfinților cuprind şi crâmpeie 
din viața lor, care, alături de credința celui pentru care s-a făcut minunea şi de 
faptele lui bune, ori din atot-ştiinţa şi milostivirea lui Dumnezeu, constituie 
argumente pentru alegerea pe care a făcut-o sfântul ca să facă minune cu acel 
om. Ele cuprind uneori o morală sau un îndemn la credință sau pot sintetiza 
o anumită învățătură a Bisericii. În folclorul contemporan nu poate fi vorba 
despre un tipar al povestirilor despre minunile sfinților, deși se poate delimita 
o serie de lucruri comune. Calitatea povestirii depinde de cultura şi de 
înzestrarea oratorică a povestitorului, acesta urmărind, succint, să nareze un 
fapt care a avut loc şi mai puțin să dea povestirii sale valoare estetică. Avem 
de-a face, așadar, cu povestiri scurte, concise, mici narațiuni personale, care 
fac parte din misionarismul laicatului, cu valoare de mărturisire a credinței şi 
de popularizare a minunilor şi lucrărilor lui Dumnezeu în lumea actuală. Este 
vorba, credem, despre o altă latură dinamică a Sfintei Tradiții, care nu numai 
că adaptează învățătura creștină unui timp sau unui loc geografic, ci prezintă 
într-un mod foarte concret roadele pe care credința le aduce în viața omului.

Povestitorii aparțin tuturor mediilor sociale şi culturale. Credibilitatea 
lor nu depinde numai de darul oratoric, ci şi de proporția în care ei au fost 

implicați în cele povestite, de modul în care au trăit şi povestesc evenimentele. O credibilitate mai mare o au faptele trăite personal sau cele povestite de cineva 
care l-a cunoscut în mod direct pe cel care a trăit o minune.

Efectele acestor povestiri sunt sesizabile şi benefice în societatea românească tradițională. Ele întorc oamenii la credință, îi învață rânduielile bisericești, 
îi cinstesc pe sfinți şi pe Dumnezeu, îndeamnă la respectarea preceptelor morale, sporesc credința şi râvna creștină, îi adună pe oameni în jurul Bisericii. Acestea 
însă nu constituie niciodată motivațiile povestirii, ale circulației lor în mediul folcloric, ci, mai curând, efectele acesteia. Motivația este slăvirea lui Dumnezeu şi 
a sfinților Săi, precum şi relatarea modului personal de a-L cunoaște, prin intervenția directă în viața povestitorului pe care a avut-o în contextul unui eveniment 
din viața acestuia. Unele dintre ele au caracter pur informativ, povestitorii nepunându-și problema unei motivații pragmatice, povestirea fiind, mai curând, o 
confesiune. Acesta nu este un mod de misionarism impus de Biserică, ci unul dorit şi practicat de laici, spre slava sfinților lui Dumnezeu, o dovadă a dragostei de 
Dumnezeu şi de recunoștință pentru sfinții Săi, spre întărirea credinței şi a Bisericii.

Ca o comunitate de tip folcloric se comportă în astfel de cazuri şi mass-media şi Internetul din România, relatând uneori minuni şi/sau false minuni. Datorită 
autorității cuvântului scris, se răspândesc astfel şi în comunitățile de tip folcloric tot felul de valori şi non-valori în acest domeniu. Acesta este şi pericolul pe 
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care îl prezintă aceste povestiri. Pentru că au un subiect atractiv, interesant, 
li se ignoră, de multe ori, rătăcirea de la adevărul creștin moștenit de Biserică 
din Scriptură şi din predania Sfinților Părinți şi dacă ele au puterea de a întări 
dreapta credință, au şi puterea de a o corupe, strecurând greșeli dogmatice 
sau propriile rătăciri. De aceea, în comunitatea românească actuală se simte 
nevoia trierii valorilor şi a mai bunei pregătiri profesionale (şi teologice) a 
acelora care pun în circulație astfel de fapte, asumându-și şi o responsabilitate 
duhovnicească, datorită mirajului pe care îl prezintă minunile pentru 
comunitatea românească actuală.

Poate că filologii vor fi tentați să judece aceste povestiri după legile 
discursului sau după cele ale poeticii imaginarului, ale fanteziei. Ținem să 
menționăm însă că nu este adecvată o asemenea interpretare, întrucât avem 
de-a face cu povestiri care țin de o altă realitate, cea duhovnicească, şi nu de 
fantezie; că este important mesajul acestor povestiri, iar nu forma (estetică 
sau structurală) în care ele sunt îmbrăcate. Că valoarea lor pentru comunitățile 
în care circulă este legată de credință şi morală, având mai mult un caracter 
de exemplu din aceste puncte de vedere, decât valoare estetică; frumusețea 
formei contează mai puțin.

Problema pe care o vizează studiul minunilor Sfintei Cuvioase 
Parascheva este cea a relației dintre cultura populară şi credința religioasă, în 
formele contemporane de manifestare a folclorului românesc. Deși literatura 
teologică acordă un loc aparte vieților şi minunilor sfinților, îndrăznim să 
prezentăm minuni contemporane ale Sfintei Cuvioase Parascheva ca pe niște 
fapte de folclor religios, nu pentru că ne-am îndoi în vreun fel de cele relatate 
de informatorii noștri (lucruri verificate, în parte, şi de noi), ci datorită mediului 
în care ele circulă cu preponderență. În unele cazuri nu poate fi vorba nici 
măcar despre folclor religios, ci despre fapte povestite întru slava Sfintei, 
interlocutorii dând garanția faptului că nu exagerează cu nimic, că sunt oameni 
raționali şi realiști, dar că au constatat prezența minunii Sfintei în viața lor, 
ca o binecuvântare care le-a curmat suferința şi le-a schimbat cursul vieții, 
atunci când nu mai aveau nicio nădejde în nimic din lumea aceasta. De fapt, 
Dumnezeu Şi-a arătat puterea în slăbiciunea omenească, lucrând ceea ce era 
de demnitatea Sa, dar imposibil pentru om.

Aceste minuni sunt o dovadă a faptului că Sfânta Parascheva se 
îngrijește şi de lumea noastră, demonstrând că este vie şi prezentă în 
mijlocul problemelor contemporane, pe care le ameliorează cu harul dat ei 
de Dumnezeu. Prezența ei la Mitropolia din Iași este o binecuvântare pentru 
lumea românească de astăzi, care caută soluții ale problemelor, sănătate, pace 
şi mântuire, încercând să-şi găsească propriul drum către Dumnezeu.

Publicarea acestor minuni sperăm să fie spre slava Sfintei, care 

binecuvântează comunitatea românească cu slăvita ei prezență şi ne împărtășește 
din darurile sale şi pe noi, care nu suntem vrednici.

Prin comanda aceea, numai Sfânta știe cât m-a ajutat

Pentru prima dată am venit acum trei ani. Este al treilea an de când vin la 
Cuvioasa Parascheva.

În primul an când am venit, toată puterea Sfintei m-a ajutat foarte mult. 
Eram foarte necăjită şi supărată. Când am ajuns acasă, m-am culcat. Am auzit la 
poartă o voce de bărbat. Mi-a adus o comandă cum nici n-am visat. M-a ajutat mult, 
enorm, în primul an.

Dar, păcătoasa de mine, nu i-am făcut o colivă de mulțumire. Şi cred că 
este supărată pe mine. O rog din tot sufletul să-i treacă supărarea, pentru că m-a 
ajutat foarte mult. Aveam probleme mari financiare. Aveam niște datorii groaznice, 
groaznice. Am o firmă şi prin comanda aceea, numai Sfânta știe cât m-a ajutat. Şi-i 
mulțumesc din tot sufletul meu. Şi toată viața am s-o chem în rugăciunile mele. (Inf. 
Puia Cârstoiu, 50 ani, Balş, jud. Olt)

O boală psihică nevindecată de medici

În 1996, soțul meu a fost împreună cu copilul, Dacian Gheorghe. Era în clasa 
a XII-a şi, având o boală psihică nevindecată de medici, am fost sfătuită să cercetăm 
sfintele mânăstiri, să ne rugăm mai mult, pentru că pentru păcatele noastre a ajuns 
copilul în situația asta.

Şi deci, cu toate că începuse anul școlar, el nu putea să frecventeze cursurile, 
pentru că era sub medicamente şi avea insomnii. Şi a venit cu soțul la moaștele 
Sfintei Cuvioase Parascheva. Atunci a fost anul cel fericit, când, alături de moaștele 
Sfintei Cuvioase Maici Parascheva a fost şi capul Sfântului Andrei.

Eu eram la școală, deci nu puteam să fiu prezentă alături de copil. Sunt 
profesoară. Dar peste vară-l însoțeam la mânăstiri, la Sihăstria, peste tot, la Dervent. 
Peste tot am persistat ani îndelungați, pentru că știam că Dumnezeu pentru păcatele 
noastre ne pune la încercare.

Şi în acel an vă spun că a avut darul ceresc de a se închina atât moaștelor 
Cuvioasei Parascheva, cât şi moaștelor Sfântului Apostol Andrei, cel ce ne-a creștinat 
pe noi. Noi, de fapt, cu copilul am fost şi la Dervent şi la Peştera Sfântului Andrei. 
Şi din acel moment copilul nostru nu a mai avut probleme. Şi-a terminat cu bine 
bacalaureatul, a urmat facultatea, este profesor acum.

Eu sunt nevrednică să-i mulțumesc Cuvioasei Maici şi Maicii Domnului, 
cărora ne rugăm permanent, pentru darurile cu care ne-a binecuvântat, pentru că 
copilul nostru este sănătos. Deci, n-a mai avut probleme niciodată şi sperăm, ne 
rugăm încontinuu, ca cel rău să se depărteze de noi. Pentru că sunt convinsă că mulți 
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copii care suferă de boli psihice numai prin rugăciune, la Sfintele Masluri, prin 
multă, multă răbdare, ani întregi (deci, nu a fost așa uşor, că am mers azi la o 
mânăstire şi gata, s-a vindecat), mi s-a vindecat. Ani în șir. Din clasa a VII-a, până 
când a terminat liceul, vă dați seama, sunt ani îndelungați şi nu ne-am pierdut 
credința, speranța şi aceasta ne-a mântuit.

Un sfat pe care vreau să-l dau mamelor îndurerate, care au asemenea 
probleme... Chiar dacă, dintr-o greșeală, şi eu m-am dus la un preot cu clarviziune 
şi am crezut că mântuiesc copilul şi am aflat de unde vine răul... Să nu căutăm să 
răspundem răului cu rău. Niciodată nu m-am rugat ca răul să se răsfrângă asupra 
celor care ne-au făcut nouă rău, ci m-am rugat pentru sănătatea noastră, pentru 
ca să ne izbăvim de păcatele noastre, mila lui Dumnezeu să coboare asupra 
noastră şi să ne mântuiască.

Şi așa am ajuns să zicem că suntem o familie care am pus început de 
pocăință. Nu putem să spunem... încă suntem ispitiți, încă avem multe păcate, 
dar încercăm să punem început bun. Dar avem încă multe păcate, suntem uscați 
sufletește. Ne străduim, așa, ne străduim... (Inf. Elena Feier, Ineu, jud. Arad).

Cuvioasă, tu eşti vie!

(Sfânta Parascheva) mi-a spus când a fost la despărțire (de soț)... Era 
înaltă, înaltă, că stăteam la etajul VI şi s-a făcut atât de înaltă, până la etajul VI, 
blondă, era cu codițe împletite, așa. Şi era ca o stafie, așa.

A venit aievea şi a zis: 
– Aleargă! Aleargă după bărbatul tău! Nu-l lăsa! Nu-l lăsa! Nu-l lăsa să 

plece!
Tot îmi spunea să nu-l las să plece pentru că eu nu înțelegeam, nu-L 

cunoșteam bine pe Dumnezeu, nu știam ce se petrece cu mine, vedeam minuni 
întruna, care se întâmplau cu mine, dar încă nu-L cunoșteam pe Dumnezeu. Numai 
că atunci când mă culcam, nu mă culcam până când nu-mi făceam semnul sfintei 
cruci.

[...] La fix, la ora 12, sună cineva. Întreb cine e. A zis: Marian. Cum te 
cheamă? Nu numele mic. Spune-l pe ăl mare, ca să știu.

Băiatul s-a trezit şi a zis:
– De ce îi întrebi pe prietenii mei cum îi cheamă?
Şi i-am dat receptorul de la interfon. Ăla n-a mai răspuns. A plecat. Iar 

el a venit după mine. Simțeam că mă omoară. A vrut să pună mâna pe icoana 
Maicii Domnului mare şi n-a putut s-o ia. S-a repezit şi... pe burtă, cu pumnii în 
stomac, a sărit cu picioarele pe mine, m-a bătut, m-a chinuit... Că ăl mic fugea 
de-acasă, ăla nu l-a mai prins... Şi-am zis:

– Rămâi lângă mama!

– Nu pot, mamă, că simt că mă omoară.
Şi dormea la un prieten. După ce m-a chinuit atât de tare zice:
– E, până nu spăl cuţitu-n tine nu mă las!
Şi ajung la bucătărie. Că m-a bătut aşa de tare... Nasul nu mai exista. Aici 

nu mai era nas.
La Sfântul Antonie de la Iezeru, am pus nasu’ pe sfintele moaște. Şi în clipa 

când am pus şi am zis: „Sfinte, vindecă-mă, că eu nu pot să citesc rugăciuni!”. Că 
puneam vată multă şi... Şi în clipa aia mi s-a lipit nasu’. Mi s-a lipit, gata...

Sunt încercată, încercată peste firea omenească... Poate nici nu trebuia să 
spun, da’ eu din dragoste v-am spus dumneavoastră. Că astea... Îl lăsăm pe Dumnezeu 
să ne slăvească, nu pe noi. Toate chinurile pe care eu le-am spus pe pământ, eu nu 
mai sunt dincolo luată-n seamă. Zice că zice: Rabdă, rabdă, rabdă, până la sfârșitul 
vieții. Așa cum eu mi-am dus crucea, du-ţi-o şi tu, nu?

[...] Iarăși s-a întâmplat o minune cu Cuvioasa Parascheva. Era multă lume, 
acum vreo doi ani. Şi am zis: „Cuvioasă, tare aş vrea să mai intru la tine o dată. Dar 
nu mai pot, decât cu un demonizat”. Şi mă oprește starețul de aici de la mânăstire să 
măturăm prin Catedrală. Mătur prin Catedrală şi ne duce sus, la balcon.

Şi acolo eu, când o văd pe Cuvioasa, plec genunchii (unde este bătută în 
mozaic, în icoană) şi-i mulțumesc că m-a ajutat să ajung la Sfânta. Şi deodată, după 
mine, un tânăr. Şi zice: Să-i mulțumesc şi eu şi să mă ierte că nu pot să mă duc astăzi. 
Dar eu întorc capul şi zic:

– Da’ de ce nu poţi tu să mergi astăzi la Cuvioasa?
– Eu sunt bolnav.
– Ce boală ai?
– A... sunt demonizat.
– Hai cu sora, hai cu sora Maria!
L-am luat de braț, da’ era mai înalt decât mine. Îl cheamă Modest. L-am luat 

de braț şi am plecat cu el. [...]
L-am dus la Cuvioasa târâș, pe jos. Când am ajuns la Cuvioasa am zis: 

„Maica Domnului, numai tu mă poți ajuta! Ridică-l!”. Când am zis „Ridică-l!”, știți 
cum?! Uite-așa-ntr-o clipă era ca plopu’, sus! Şi am pus mâna pe spatele lui şi s-a dus 
peste Cuvioasa Paraschiva, așa, şi am zis: „Mulțumește!”. Şi a făcut crucea dreaptă 
şi a mulțumit.

Şi eu ce doream?! Vă spun sincer, dorința mea era că eu ziceam: „Cuvioasă 
Parascheva, tare-mi doresc să-ţi pup diadema, coroana”. Şi ce credeți?! Eram mititică 
şi nu ajungeam pe asta... Şi am pus mâinile şi am sărit sus, pe masă. Mereu spun la 
toată lumea: Ce curaj! Cum de acel arhiereu care o păzea nu mi-a zis nimic? M-am 
ridicat, mi-am făcut sfânta cruce şi am zis: „Cuvioasă, îți mulțumesc, că doream din 
suflet să-ţi pup diadema”. I-am pupat-o, era nouă şi... așa... şi... am pus mâna prima 
dată când am venit. Era moale, moale, moale. „Cuvioasă, tu ești vie!”, îi spuneam. Zic: 
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„Tu m-ai scos din toate încurcăturile”.

Şi multe, şi multe... Atâtea bucurii duhovnicești mi-a dat Dumnezeu, că nu le merit. Nu le merit... Nu merit nici să calc pământu’, nici să ridic 
ochii sus, la cer, câte minuni se întâmplă cu noi pe pământ, să ştiţi... (Inf. Maria, Bucureşti)

Altă vindecare minunată

Cam în ’94 fetița a fost în comă şi era tot așa, în ajun de Cuvioasa. Şi când am ajuns la Spitalul „Sfânta Maria” am ajuns noaptea (m-a ajutat 
cineva şi am ajuns cu mașina) şi aici făcea convulsii, că era intoxicată. Luase niște pastile, nu știu ce-a-nghițit ea din greșeală (avea cinci ani). Eu 
eram la cules de struguri.

Şi când am venit noi, tot timpu’ ne rugam (noi suntem credincioși). Şi era ajunu’ Cuvioasei, deci a doua zi era ziua ei. Şi toată noaptea... când 
am ajuns, deja făcea convulsii, făcea spasmele alea, cum fac ei, spume la gură şi-mi era frică. Şi-atuncia i-a pus o perfuzie. Deja o legase, că putea să 
moară. Şi-mi era frică. Şi-am zis: „Doamne, de ce face așa?”. Şi-a zis: „Doamnă, poate să se-ntâmple orice”. Şi-atuncia s-a mai liniștit. Tot mă rugam 
la Cuvioasa. Şi am zis: „Cuvioasă, scap-o Tu, că îți făgăduiesc că o voi da s-ajungă maică, dac-o vrea”.

Să ştiţi că toată noaptea am stat în genunchi, că trebuia s-o păzesc, c-avea perfuzia la cap şi-am păzit-o toată noaptea. Şi şi-a revenit. Deci, 
a doua zi pe la patru-cinci trăgeau clopotele şi plângeam şi-am zis: „Sfânta cât e de aproape şi totuși atât de departe”, că nu puteam s-ajung.

Şi fetița când şi-a revenit se uita în tavan, de parcă ar fi văzut ceva; avea o privire fixă. Şi de-atunci, de câte ori vin în Iași, orice treabă aş 
avea, întâi merg la Cuvioasa, mă-nchin şi-mi merge foarte bine. (Inf. Mirela Slatină, com. Popeşti, jud. Iaşi)

Nu mai aveam nici grai

La 29 de ani eram pe patul de moarte. Am venit la sfânta raclă a Sfintei Cuvioase Parascheva. Nu mai aveam nici grai şi în două săptămâni 
m-am făcut sănătoasă. Acum am 48 de ani şi Dumnezeu şi Maica Domnului şi Sfânta Cuvioasă Parascheva mă ţin pe picioare. Nici doctorii nu au 
depistat de ce boală sufeream. Aveam așa... Cădeam pe jos şi nu știam nimic. Mă vedeam într-un mormânt negru, vedeam numai urât. Şi de când 
am venit, cu toate că nu eram așa credincioasă, Sfânta Cuvioasă Parascheva m-a ajutat şi vin în fiecare an. Pentru ea vin indiferent de unde-o fi. Am 
cinstit-o şi-o cinstesc. (Inf. Sora Maria, Schitul Broşteni)

După trecerea Sfintei a plouat

Sfintele ei moaște au fost la Brusturoasa şi pe Valea Trotușului. Acolo şi lumea a întâmpinat-o cu covoare în cale, cu multă evlavie. Şi nu 
plouase de vreo trei ani şi ceva şi după trecerea Sfintei a plouat. Spune unul dintre părinți, care a fost contemporan cu evenimentul, că în acea vreme 
pomii au rodit spre toamnă, foarte târziu şi frunza era lipicioasă; era ca un fel de mană pe frunză.

E un lucru care merită să fie scris ca o minune, că a fost o realitate şi minune a Sfintei Cuvioase Parascheva. (Inf. Maica Veniamina, Mânăstirea 
Sfântul Sava, Bacău)

Singură, se ducea la Sfântu’ Gheorghe înapoi...

Este un domn, îl cheamă Corneliu, fecior de preot, a învățat la Liceul „Sadoveanu”. Şi în timpul ăla, la Mitropolie se făceau reparații, că s-a 
dărâmat. Şi provizoriu au dus-o pe Sfânta la Sfântu’ Gheorghe, aici, în curte. Şi după ce s-au terminat reparațiile, Corneliu, de care vă spun, şi cu 
Cotescu, băieți de preoți, credincioși, au luat-o pe Sfânta de la Sfântu’ Gheorghe, pe umăr şi o aduceau aicia (în Catedrală - n.n.). A doua zi dimineață, 
singură, se ducea la Sfântu’ Gheorghe înapoi. Trei zile la rând.

Până n-au venit niște călugări credincioși, n-a vrut să stea. Ați înțeles că ea nu acceptă pe oricine.
Tot el mi-a spus că atunci când era secetă mare o luau pe umeri şi n-ajungeau în Piața Unirii (în centrul Iaşiului - n.n.) şi... ploi torenţiale... 
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El mi-a spus.

Cu copiii mei a făcut minune că i-a atras la credință. O doamnă disperată a apelat la medici, fără niciun rezultat şi Sfânta Parascheva a vindecat-o de cancer.
Cea pe care o avem noi aici, Sfânta, nu valorează echivalentul ei cu aur sau cu briliante. (Inf. Elena Georgică, 78 ani, economistă, Iaşi)

Era... răcnetul de pe lume

Am avut un băiat care, într-o fracțiune de secundă, şi-a scos un ochi. Jucând fotbal, a venit cu ochiul într-un nod de sârmă şi i-a smuls globul ocular. A mers la 
medic, l-a operat. Era... răcnetul de pe lume... Când am ieșit de la spital răcnea în gura mare. Am zis că altă speranță şi altă șansă n-am. Hai s-ajungem până la Sfântă.

Şi am ajuns acolo, plângând, lângă racla ei şi rugându-mă, ca orice părinte, pentru copil. Şi i-am spus şi lui: „Pune căpuşorul acolo şi roagă-te ca să dea 
Dumnezeu să-ţi treacă, să facă minune Sfânta”.

Şi... ne-am închinat, am ieșit din sfânta biserică. Şi când am ieșit, pe scări, băiatul dintr-o dată s-a luminat şi zice: „Mama, nu mă mai doare”. Şi nu l-a mai durut 
nici în ziua de astăzi.

Şi fata mi-a fost bolnavă de stomac şi a vindecat-o. Eu sunt văduvă de 18 ani, dar... minuni mari sunt astea, când ai atâtea necazuri şi treci peste ele. Le vezi. 
Le simți. Şi o simți că este aproape de tine. Este aproape. (Inf. Floarea Asăvoaie, Cotnari, jud. Iaşi)

Locul meu nu mai este aici la tine

Am avut o icoană acasă. Acu’ șase ani de zile am luat-o, cu Cuvioasa Parascheva, da’ mare, așa... Şi-am visat sâmbătă noaptea spre duminică cum parcă lăcrăma. 
Şi-am zis: „Da’ de ce, Cuvioasă, plângi?”. Zice: „Că locul meu nu mai este aici la tine. Du-mă unde s-a făcut biserica asta nouă, aici, la Porcova”.

Şi eu acuma, ce să fac? Zic să vorbesc cu părintele nostru, din parohia noastră. Zice să mă duc la protopop. Şi i-am spus: „Părinte, uite, așa şi-aşa...”. Zice: „Mergi 
s-o duci!”. Zic: „Părinte, eu nu pot să merg s-o duc. V-o donez dumneavoastră s-o duceți”. I-am dat şi un pachet de tămâie.

Zic: „Dacă ea s-o cerut acolo...”. Acolo era hramul bisericii şi ei n-aveau icoană. C-acu’ se sfinţeşte. Era hramul Sfânta Cuvioasă Parascheva.
Da’ părintele o zis aşa: „Mata’ ai visat pe Cuvioasa, da’ eu am visat pe Mântuitorul Iisus Hristos. Zice: Vezi că va veni cineva să-ţi doneze o icoană. Tot în aceeași 

noapte”.
Şi eu am avut multe necazuri, dar Cuvioasa m-a ajutat. Am 40 de ani de când vin la Cuvioasa. (Inf. Paulina Ticău, com. Fălciu, jud. Vaslui)

Ce putem să-i facem, dacă ea este moartă?

Părintele Cleopa străjuia, așa cum fac călugării, de-o parte a sicriului cu sfintele moaște. Şi două femei din Moldova, care an de an aveau obișnuința de a veni la 
Sfânta şi a-i aduce omagiu, în anul acela nu puteau să vină. Şi au zis: „Măi, ce să facem, că n-o putem neglija pe Sfânta, că a fost atât de ajutătoare şi de folositoare! Ce 
putem să-i facem dacă ea este moartă? Dac-ar fi cineva viu, i-am face. Dar hai să-i facem o pernă!”.

Şi n-au putut să treacă de gărzi şi au dat-o din mână-n mână, până la catafalc, sub baldachinul unde este depusă. Când s-a apropiat să-i pună perna, Sfânta a 
ridicat singură capul. Este o mărturie a părintelui Cleopa. (Inf. anonimă, Bucureşti) 

Uite, ticăloşii! Mă alungă din locaşul meu!

Ştiţi că, la sărbători, se pune acolo cordonul şi nu-i voie de trecut. Cuvioasa se plimba acolo, într-o parte. Vin oamenii de ordine şi-i spun: „Mata du-te de-
aicia!”. Cuvioasa spune: „Uite, ticăloșii! Mă alungă din locașul meu, din casa mea!”.

În 1977, Cuvioasa se plimba pe la ușă la altar. La ușile împărătești s-a oprit. A pus mâna pe ușile împărătești şi le ținea, așa. Şi dinții din gură îi trepădau. Zic: 
„Oare de ce ține Maica asta?”. Ca, pe 4 martie, să fie cutremurul. Asta era în 27 februarie. Zicea părintele Vitalie: „Soră Elena, o secundă dacă mai ținea, Mitropolia era la 
pământ, așa fisuri mari s-au făcut”. Deci, Cuvioasa o ţinea cu mâinile. (Inf. Elena Marica Olariu, Iaşi)
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Cuvioasa-i vie!

Eram în spital, foarte bolnavă. Dumnezeu știe... Știe El toate. Și... o visez pe Cuvioasa. S-a ridicat din sicriu și a șezut. Am bătut din palme şi am zis: „Cuvioasa-i vie! 
Toată lumea spune că-i moartă. Cuvioasa-i vie! Cuvioasă, zic, mă fac eu sănătoasă?”. Şi-a dat din cap, așa, la mine. Trei ani au trecut, până am trecut eu boala aia grea. (Inf. 
Elena Marica Olariu, Iaşi)

Mă arde! Mă arde!

Într-un an a venit o demonizată şi oamenii care erau cu ordinea, patru, nu puteau s-o țină. Şi nu voia deloc-deloc. Când o apropia de Cuvioasă zicea: „Mă arde! Mă 
arde!”.  Şi-atunci ei s-au dus şi-au așezat-o cu sila cu gura pe sfânta icoană şi pe urmă s-a lăsat ca o moartă şi a plecat pe picioarele ei. (Inf. Eugenia Anghel, Iaşi)

A călătorit Sfânta după moarte

În epoca noastră raționalistă, sfințenia este şi chestiune de document, de dovezi raționale. Pilda Apostolului Toma e mai actuală decât oricând. Sfânta Parascheva 
vine însă să-i aducă şi lumii necredincioase dovezi şi documente. Actuale. A călătorit Sfânta după moarte. A fost dusă în pelerinaj prin întreaga Moldovă, fiind primită de 
mii de credincioși, cu lacrimi, cu speranțe, cu bucurie. 

Procesiunea a durat între 28 mai şi 4 august 1947 şi a cuprins trei momente:
- 28 mai-1 iunie, în satele de pe malul Prutului, în județul Iași;
- 4-10 iunie, satele din nord-vestul județului Iaşi;
- 19 iunie-4 august, județele Vaslui, Roman, Bacău, Neamț, Baia.
Arhimandritul Teoctist Arăpaşu, viitorul Patriarh al Bisericii Ortodoxe Române, pe atunci Mare Ecleziarh al Catedralei Mitropolitane din Iași, consemnează în 

procesele-verbale ale pelerinajului din 1947, al cărui conducător a fost, faptul că Sfânta era primită peste tot de mulțimi nenumărate de oameni, cu flori, cu covoare întinse 
în cale, pe drum şi în curțile bisericilor, fiind transportată de oameni îmbrăcați în costume naționale sau de care cu boi ale localnicilor.

Dosarul nr. 149/1947 din arhiva Mitropoliei Moldovei şi Bucovinei este un martor de preț al acestui pelerinaj: „Rezultatul moral se poate califica peste așteptări, 
credincioșii manifestând o vie dorință de a se împărtăși de asemeni ocaziuni. Cei ce s-au închinat în fața sfintelor moaște, ca şi cei ce au petrecut Sfânta în procesiune au 
fost într-un număr foarte mare şi în satele în care nu au fost anunțați”, nota, într-un proces-verbal, viitorul Patriarh.

Credincioșii au donat ștergare, milieuri, cuverturi, macaturi, covoare, batiste şi suma de 646.517.000 lei, din care, pe lângă cheltuielile de întreținere ale echipei şi 
mașinii cu care s-a desfășurat pelerinajul, s-a donat săracilor, cantinelor, orfelinatelor, bisericilor. Pelerinajul s-a desfășurat, așa cum consemnează arhimandritul Teoctist 
Arăpaşu, cu „speranța că prin venirea Sfintei ocrotitoare a Moldovei [...] întreaga împrejurime scăldată în sângele şi nelegiuirile războiului va fi dezlegată de blestemul 
care a îndepărtat mila lui Dumnezeu de aceste locuri” (Proces-verbal nr. 9/31 mai 1947).

Blestemul abătut atunci peste Moldova a fost o mare secetă, din cauza căreia nu se făceau recoltele, nici iarba nu creștea, nici vitele şi oamenii nu aveau de unde 
să bea apă. Şi chiar procesele-verbale ale ecleziarhului de atunci consemnează în 29.05.1947 o rugăciune de mulțumire pentru ploaia căzută la Măcărești. Procesul-verbal 
nr. 12/29 iunie 1947 vorbește chiar despre o minune: „În timpul rugăciunii a venit o ploaie foarte mare care a udat Moinești, Brusturoasa şi alte localități dimprejur. Toată 
lumea, în această ploaie, a văzut un semn dumnezeiesc, ca un dar de mult preț adus poporului prin rugăciunile Sfintei Parascheva”.

Impresionant este acest jurnal al pelerinajului sfintelor moaște din 1947. Este o poveste, pe viu, a modului în care viața de dincolo coboară şi se împletește cu cea 
de aici; cel mai viu aspect al relației dintre Biserica luptătoare de pe pământ şi cea biruitoare, din ceruri, al cărei mesager neobosit, mult-milostiv şi plin de har este Sfânta 
Cuvioasă Parascheva.     

Text și foto:
Dr. Iuliana Băncescu,

Cercetător științific II,
Patrimonu Imaterial și Cultură Tradițională - INP
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